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Materiály 
 
Novinové články z různých desetiletí ukazují, jak se areál bývalého koncentračního tábora 
postupně měnil do podoby dnešního památníku. Je z nich zároveň dobře patrné, jaké cíle 
památník v různých dobách sledoval. 
 
Přečtětě si novinové články a vypracujte s nimi spojené úkoly. Dělejte se poznámky. 
 
Článek Stefana Voita (bez názvu), in: Der Neue Tag, 30. 4. 1988. 
 

• Jmenuj způsoby, jak se občané Flossenbürgu a jeho návštěvníci seznamovali s historií 
koncentračního tábora.  

• Zjisti, kdo byli lidé, kteří seznamovali veřejnost s historií koncentračního tábora a jaké k 
tomu měli důvody. 

• Vysvětli, jaké možnosti nabízel bývalý koncentrační tábor obci Flossenbürg. 
 
 
Otzelberger, Manfred: „Ehemaliger KZ-Appellplatz kostet eine Mark“ [Bývalý apelplac 
koncentračního tábora stojí jednu marku], in: Süddeutsche Zeitung, 6. 11. 1997. 
 

• Shrň požadavky předsedy „Pracovní skupiny bývalý koncentrační tábor Flossenbürg“. 

• Odůvodni, proč by bylo dobré odkoupit pozemek a budovy bývalého koncentračního 
tábora. 

• Pojmenuj problémy, s kterými se musela v 90. letech 20. století potýkat informační 
kancelář památníku.  

• Prodiskutujte, proč se dal ze strany obce očekávat odpor proti koupi pozemku bavorským 
státem. 

 
 
„“Keinesfalls KZ wieder aufbauen“. Grabungsbeginn auf dem Gelände der Gedenkstätte – 
Markante Bereiche erkennbar machen“ [„V žádném případě znovu nestavět koncentrační 
tábor“. V areálu památníku začal archeologický průzkum – Cílem je zviditelnit důležité 
objekty], Der Neue Tag, 23. 8. 2001. 
 

• Práce v památníku zahrnuje různé činnosti. Vyjmenuj ty, které jsou zmiňované v článku. 

• Vysvětli, proč mají archeologické práce v areálu bývalého koncentračního tábora 
Flossenbürg tak velký význam pro jeho zaměstnance. 

• V článku je citován vedoucí památníku Jörg Skriebeleit: „V žádném případě nechceme 
znovu stavět koncentrační tábor.“ Najdi argumenty pro a proti výstavbě tábora v 
podobě, jak vypadal drive.  
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Tisková zpráva Bundesförderung für Dachau und Flossenbürg [Státní podpora pro Dachau 
a Flossenbürg], in: Der Neue Tag, 6. 7. 2007. 
 

• Shrň důvody, proč byly památníky v Dachau a ve Flossenbürgu zahrnuty do programu 
státní podpory. 

• Popiš, jaký cíl si klade vedoucí památníku Flossenbürg Jörg Skriebeleit, a pokus se 
vysvětlit, proč je pro něj tak důležitý.  

• Diskutujte o tom, z jakých prostředků by měl být financován provoz památníku, zda např. 
z různých veřejných zdrojů, jako je stát, kraj, obec, nebo z různých soukromých 
prostředků. 

 
Úkoly pro vaši skupinu pro přípravu diskuze 
 
Pro závěrečnou skupinovou diskuzi si připravte stručné stanovisko k této problémové výchozí 
situaci: 
 
Bývalí vězni koncentračního tábora požadují, aby byla plocha s rodinnými domy začleněna 

do areálu Památníku Flossenbürg jako další památné místo. 
 
Vžijte se do role zaměstnanců Památníku Flossenbürg. Zamyslete se nad tím, jak by tuto 
situaci vnímali a jaké by navrhovali řešení s ohledem na cíle, které si pro činnost Památníku 
vytyčili. Pomohou vám v tom informace z novinových článků.  
 
Společně pak vytvořte stanovisko k problémové situaci z pohledu zaměstnanců Památníku 
Flossenbürg. Určete si mezi sebou mluvčího, který bude vaše stanovisko zasupovat v diskuzi. 
Rozmyslete si otázky, na které byste se chtěli zeptat zástupců ostatních skupin.  
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Voit, Stefan: O.T., 
in: Der Neue Tag 
vom 30.4.1988. 
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Překlad článku: 
 
Flossenbürg – malá obec nedaleko německo-československé hranice. 2000 obyvatel, 60 000 
turistických pobytů ročně, poloha v malebné krajině se zříceninou hradu z období vlády 
dynastie Štaufů – a střed střední Evropy. Ale Flossenbürg se smutně proslavil také díky našim 
novodobým dějinám. Zítra uplyne 50 let od otevření koncentračního tábora. S touto událostí 
ze své minulosti je obec denně konfrontována. „Bývalí zajatci stále ještě navštěvují památník 
a vedení obce dostává dopisy s dotazy ohledně koncentračního tábora“, říká starosta Johann 
Werner. Různá výročí a kladení věnců znovu oživují vzpomínky.  

Koncentrační tábor Flossenbürg byl založen před padesáti lety. Nabízí se otázka, jak 
se této obci dnes žije s její minulostí. 

Při návštěvě památníku bývalého koncentračního tábora a přilehlého hřbitova, který 
svojí klidnou parkovou úpravou sotva ještě připomíná ony strašné události, se člověk sám 
sebe ptá, proč zrovna zde vznikl takový tábor.  

Rozhodující úlohu v tom sehrála žula, která se ve Flossenbürgu nachází. Na příkaz 
říšského velitele SS Heinricha Himmlera byl začátkem května 1938, možná dokonce na 
Svátek práce, otevřen koncentrační tábor Flossenbürg. Již o několik dní později dorazily první 
transporty zajatců. Zatímco v prvních letech byli zajatci využíváni především při budování 
tábora, od počátku války museli pracovat stále více ve zbrojním průmyslu. Vězeňské baráky 
byly původně určeny pro 1 600 zajatců, později byla ale jejich kapacita rozšířena na 3 000 a 
během války byly neustále přeplněné. Celkem prošlo táborem asi 100 000 lidí. V letech 1938 
až 1945 přišlo o život přibližně 30 000 vězňů.  

23. dubna 1945 osvobodili Flossenbürg Američané. V táboře našli ještě 1 600 
převážně nemocných zajatců. 16 000 osob bylo již o několik dní dříve posláno na pochod 
směrem na Dachau, americkým vojskům se je ale ještě podařilo dohnat. Přesto si tyto 
„pochody smrti“ vyžádaly životy tisíců lidí.  

Po válce byl v bývalém „Údolí smrti“ zřízen památník. Nad budovou krematoria se 
nachází pomník s nápisem v hebrejštině. Na poněkud níže položeném místě před 
krematoriem skrývá trávou porostlá pyramida z hlíny popel mnoha tisíců zajatců. Před touto 
pyramidou z popela leží pamětní desky, které bývalí zajatci věnovali svým zesnulým 
krajanům.  

Poláci, Rusové, Francouzi – lidé z celého světa zde našli své místo posledního 
odpočinku. Každoročně přijíždějí delegace bývalých vězňů, aby zde položili věnce. 
Vyvrcholením byla návštěva italského prezidenta Sandra Pertiniho, který zde odhalil pamětní 
desku věnovanou jeho bratrovi, který v táboře zahynul.  

Jako první navštívili tábor po válce bývalí zajatci z Belgie a Francie. Stejně jako v 
mnoha dalších táborech se i ve Flossenbürgu po osvobození setkávali bývalí vězni, kteří se 
snažili vyrovnat se s minulostí a předat dalším generacím zprávu o hrůzách nacistického 
režimu. 

Nárůst počtu návštěvníků bylo ale možné zaznamenat až v 60. letech. V letech 
1967/68 přijelo do bývalého tábora více než 100 000 lidí. Školy začaly období nacismu 
věnovat více pozornosti, církevní obce se pokoušely najít cestu, jak se s tímto břemenem 
vyrovnat. K opravdovému přívalu návštěvníků  došlo v roce 1985 u příležitosti 
40. výročí osvobození tábora. Bavorská správa jezer a zámků, která má areál 
v současné době na starosti, tehdy zaznamenala 85 000 návštěvníků. V roce 
1986 stoupl počet návštěvníků na 78 722 a v roce 1987 znovu klesl na 70 358. 
Letos navštívilo památník a přilehlý hřbitov už 2 586 osob. 
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Obci je často předhazováno, že koncentrační tábor pro ni vlastně musí být 
významným hospodářským činitelem. O tom ale nechce starosta Werner ani slyšet. „Mnoho 
návštěvníků přichází jenom proto, aby si prohlédli tábor a pak zase odjedou. Hlavním 
zdrojem příjmů zůstává turismus.“ 

Podle názoru Karlhermanna Schötze, evangelického faráře, který je díky osobě 
Dietricha Bonhoeffera s koncentračním táborem obzvlášť úzce spjatý, existují na nacistickou 
minulost tohoto místa různé pohledy. „Někteří připouští, co se tenkrát ve Flossenbürgu dělo, 
jiní o tom nechtějí nic vědět a jen nad vším mávají rukou“, popisuje farář Schötz. Tehdejší 
hrůzy neprošly kolem místních obyvatel jen tak beze stopy, hluboko v paměti mají výjevy z 
transportů vězňů, které obcí projížděly. Přesto existuje podle slov duchovního vůle k 
pozitivnímu vyrovnání se s minulostí. 

Albert Schwägerl stejně jako někteří další obyvatelé Flossenbürgu ve svém volném 
čase provádí památníkem skupiny návštěvníků. „Návštěvníci často kladou velmi kritické 
otázky“, vypráví Schwägerl, a „reagují bezradně“. „Velmi důležité je, aby obyvatelé 
Flossenbürgu stáli za svou minulostí a byli ochotni ukázat dalším generacím, co se dělo v 
dobách nacismu.“ 

Také starosta Werner zdůrazňuje, že je třeba žít s vědomím vlastních dějin a není 
možné existenci tábora zamlčovat. „To nejlepší co můžeme udělat je informovat návštěvníky, 
abychom se lépe mohli dobrat pozadí těchto událostí.“ 
Kvůli stále stoupajícímu počtu návštěvníků uvolnilo ministerstvo školství na žádost obce 
jednoho učitele, aby zde čtyři hodiny týdně pracoval jako průvodce. Z podnětu obce byla 
navíc ve spolupráci s rozhlasovým redaktorem Tonim Siegertem vydána publikace a 
vytvořena série diapozitivů k dějinám tábora. Společně s ministerstvem školství a financí a 
Bavorskou správou jezer a zámků se v současné době natáčí film, který se bude promítat 
návštěvníkům na radnici.  

Když se před staršími občany Flossenbürgu zmíníte o táboře, často se s vámi o tom 
odmítnou bavit. Jeden z důvodů vidí farář Werner – v letech 1962 až 1974 duchovní ve 
Flossenbürgu – v tom, že se po válce mnohé přehánělo a obyvatelé měli pocit, že neslyší 
pravdu. „Proto si také mnozí obyvatelé vytvářejí jakýsi ochranný štít, protože se stále ještě 
cítí být poškozeni.“ U mnohých z nich se také dostavil určitý šok, když se dozvěděli, co se 
skutečně dělo“, míní Werner. 

Dějiny koncentračního tábora Flossenbürg jsou mnohými staršími občany, kteří tuto 
dobu sami prožili, vnímány jako daná skutečnost. Nemyslí si ale, že by měli předávat své 
zkušenosti mladší generaci. Přesto se obec snaží žít se svou vlastní minulostí. 
 
Stefan Voit 
 
Překlad: Adéla Jurečková 
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Otzelberger, Manfred: „Ehemaliger KZ-Appellplatz kostet eine Mark“, in: Süddeutsche 
Zeitung vom 6.7.1997. 
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Překlad článku 

 
Vláda stále váhá s rozšířením Památníku Flossenbürg 

 
Bývalý apelplac koncentračního tábora stojí jednu marku 
 
Firma prodává část pozemku bývalého koncentračního tábora / Oběti 
nacismu doufají ve zdravý rozum 
 
Manfred Otzelberger 
 
Flossenbürg – Už pět týdnů čeká Hans Simon-Pelanda na dopis od Edmunda Stoibera. 
Předseda „Pracovní skupiny bývalý koncentrační tábor Flossenbürg“ (Arbeitsgemeinschaft 
ehemaliges KZ Flossenbürg, ARGE), povoláním referent mnichovského Goethe Institutu 
doručil bavorskému ministerskému předsedovi na konci září rezoluci bývalých vězňů: 
„Svobodný stát Bavorsko má udělat vše pro to, aby byly zachovány zbývající budovy tábora 
jako kuchyně, prádelna, apelplac a komandatura a aby byly začleněny do stávajícího 
Památníku.“ 
 
Takto to zní velice zdvořile a trpělivě, ale mezi sebou přeživší svůj hněv nijak neskrývají. Po 
desetiletích trpělivosti, kdy se Flossenbürg měnil v idylický park a nikoli v moderní Památník, 
nyní požadují dokumentační a výzkumné centrum, školení pro učitele a vychovatele a lepší 
pedagogickou nabídku pro mladé návštěvníky. 
 
To vše bude možné, pokud vláda přijme nabídku firmy „ke autoelectric GMBH“. Za 
symbolickou částku jedné marky nabízí státu 7000 čtverečních metrů, na kterých se nachází 
budova prádelny a vězeňské kuchyně. Na pozemcích firmy leží také bývalý apelplac 
koncentračního tábora. Bývalí vězni a pracovní skupina bojují za to, aby byla celá plocha 
bývalého koncentračního tábora přeměněna na památník. Stejného názoru je také Andreas 
Wolf, manažer firmy na elektroniku: „Sice nemusíme nic napravovat, protože naše firma 
existuje teprve od roku 1966 a na rozdíl od Siemense jsme nezaměstnávali nuceně nasazené. 
Ale nechceme, aby nevyužívaná průmyslová budova, kde se dříve vyráběly kabely a vodiče 
do aut, hyzdila toto citlivé místo.“ Firma zde vlastní jednu momentálně prázdnou halu; 
provoz se sty zaměstnanci se přestěhoval do sousedního Floßu. 
 
Vědecký pracovník právě vznikající informační kanceláře Jörg Skriebeleit považuje nabídku za 
velkou šanci. Koupě by byla signálem, že je bavorský stát nakloněn modernímu pojetí práce 
v památníku. Skriebeleit: „Mluvil jsem s mnoha přeživšími, kteří nemohou pochopit, že 
zrovna apelplac, spojený s popravami a hodiny trvajícími apely, je využíván tak necitlivě. 
 
Bavorské ministerstvo kultury stále váha, zda má jednomarkovou nabídku 
přijmout. „Do konce listopadu by se snad mělo rozhodnout; mluví do toho i 
ministerstvo financí. Není jasná výše dalších nákladů, odhadujeme je na 
zhruba pět milionů marek,“ říká Manfred Heger z ministerstva kultury. 
Výrobní hala firmy na elektroniku by se musela strhnout a budovy bývalého 
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koncentračního tábora by se musely renovovat. Více se Heger nechtěl o plánech ministerstva 
kultury zmiňovat. 
 
Hans Simon-Pelanda říká, že stát zakoupení pozemku přeživším dluží: „Je to jedinečná šance, 
jak připomenout 30 000 obětí nacismu. Vláda může napravit, co dříve zanedbala. Z hřbitova 
se může stát památník. Flossenbürg se může zbavit pochybné pověsti, že je jediným 
památníkem koncentračního tábora, který si nemůže dovolit ani jednoho zaměstnance. Teče 
sem ještě méně peněz než do Dachau, které už tak dostává málo.“ 
 
Zájem zde je, potvrzuje Jörg Skriebeleit, jehož místo u obce bude financovat ministerstvo 
kultury pouze do července 1998. „Každý týden dostávám čtyři žádosti od bývalých vězňů a i 
jiné práce je zde na třicet let.“ Vytváří archiv z amerických fondů, a proto byl ve 
Washingtonu.  Při hovorech s bývalými vězni se tam prý cítil dost nesvůj: „Panuje tam 
enormní nespokojenost s liknavostí bavorského státu.“ Skriebeleitův rozpočet je minimální: 
Ročně může vydat 20 000 marek. Kancelář má na flossenbürské radnici a nikoli tam, kam 
podle jeho názoru patří: „Na velitelství, do bývalé centrály teroru.“ 
 
S prohlídkou památníku mohou počítat pouze předem objednaní návštěvníci. Ostatní se musí 
spokojit s informacemi od zahradníka. To mrzí i starostu Johanna Wernera. Dlouhou dobu 
neměla vláda jasno ani v tom, pod které ministerstvo památník vlastně spadá. Pro prodávaný 
pozemek by si starosta Werner přál ale najít jiné řešení než pracovní skupina. Průmyslovou 
halu firmy na výrobu elektroniky do aut by měla převzít jiná firma, která by ve zdejším 
strukturálně postiženém regionu vytvořila nová pracovní místa. Do památníku by stát mohl 
zahrnout prádelnu a kuchyni.  
 
Popisek k fotografii: Památník Flossenbürg zatím nezahrnuje celou plochu bývalého 
koncentračního tábora. Bývalí vězni to chtějí změnit a doufají v pomoc ministerstva kultury. 
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„“Keinesfalls KZ wieder aufbauen“. Grabungsbeginn auf dem Gelände der Gedenkstätte – 
Markante Bereiche erkennbar machen“, Der Neue Tag, 23.8.2001. 
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Překlad článku 
 

„V žádném případě znovu nestavět koncentrační tábor“ 
 
V areálu památníku začal archeologický průzkum – Cílem je zviditelnit důležité objekty 
 
Flossenbürg. (nm) Před několika dny zazněl startovní výstřel pro plán, který stojí už dlouho 
úplně nahoře na seznamu přání. V areálu památníku koncentračního tábora se začalo 
s archeologickými vykopávkami. Cílem této akce financované ze spolkových prostředků je 
zviditelnit historii bývalého tábora. 
 
Vedoucí památníku Jörg Skriebeleit zhodnotil v úterý práci minibagru, lopat a měřících strojů 
jako „důležitou a nepostradatelnou součást vědecké práce prováděné ve Flossenbürgu.“ 
Očekává se, že archeologický průzkum přinese vysvětlení a poznatky, které by jinak zůstaly 
skryty. 
 
Žádné důkazy pro márnici 
Příkladem mohou být zkušební průzkumné práce z minulého roku. Tehdy se zjistilo, že 
budova, která byla ve stavebních plánech označena jako zubní ordinace, fungovala jako 
márnice. „V písemných dokladech ani na kresbách pro to nejsou žádné důkazy. Dochované 
dokumenty se ne vždy shodují s tím, jak v táboře vypadal každodenní život.“ 
 
Nesmí se zapomínat ani na další aspekt. Jde prý o zviditelnění důležitých objektů a tím i celé 
struktury tábora. Skriebeleit ale vymezuje určité hranice: „V žádném případě nechceme 
znovu stavět koncentrační tábor. Základem je spíše myšlenka zviditelnit návštěvníkům 
výrazné objekty tábora.“ 
 
Příkladem jsou aktuální práce v blízkosti hřbitova, který zůstane nedotčen. Přímo před 
dochovanou strážní věží se nacházel do země zapuštěný přístup ke kolejnici s překlápěcím 
vozíkem. Jeho pomocí se do krematoria dopravovala těla mrtvých vězňů. Odkrývání tohoto 
podzemního zařízení vede dr. Sophie Stelzle-Hüglin z firmy „ArcTron“ z Regensburgu. 
 
„Místo vyžaduje pietu“ 
Tato odbornice narazila na zbytky tohoto zařízení poměrně rychle kromě jiného díky jedné 
archivní fotografii a už odkryla vstup do objektu. „Po válce byla jeho vrchní část odstraněna a 
objekt byl zasypán sutí.“ Při práci prý mívá trochu zvláštní pocit. „Místo, na kterém 
pracujeme, vyžaduje pietu. Člověk si uvědomí, co se zde dříve odehrávalo.“ 
 
V plánu jsou i další rozsáhlé sondy v oblasti mezi prádelnou a tak zvaným „vězením“ nebo 
například také ve „stavebním táboře“. Spíše náhodou byla v blízkosti stavebního tábora před 
několika měsíci objevena jáma a v ní množství bot a dalších rozličných věcí od vojenské 
známky pro ruské válečné zajatce, přes nádoby na jídlo, až po zbytky oděvů. 
 
Začlenění nálezů do expozice 
Nálezy, které se znovu a znovu objevují, se mají stát smysluplnou součástí 
expozice. Archeologické práce pod odborným dohledem řezenského 
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zemského úřadu památkové péče jsou financovány ze spolkových prostředků. Peníze 
dorazily na počátku srpna. K dispozici je tak půl milionu marek na celou dobu projektu, který 
poběží dva roky. Prostředky se každopádně nevyužijí pouze na průzkum podzemí. 
 
Další součástí projektu je odkrytí areálu. Před časem vyklizený pozemek už opět zarostl 
křovím a bujnými větvemi stromů. Zaměstnanci odstranili za pomoci strojů divoce rostoucí 
porost, ale klučení pařezů na ně teprve čeká. Nový trávník má následně zabránit návratu 
divočiny. 
 
Zafinancovat bude nyní možné i další plán. V areálu památníku má vzniknout informační a 
orientační systém pro návštěvníky. Důležitou roli při tom budou hrát informační tabule, 
které návštěvníkům poskytnou základní přehled. Stanou se tak součástí hlavního cíle 
spojeného s pedagogickým aspektem „Poznat a pochopit“. 
 
Zdroj: „′Keinesfalls KZ wieder au]auen.′ Grabungsbeginn auf dem Gelände der 
Gedenkstätte – Markante Bereiche erkennbar machen“, Der Neue Tag, 23. 8. 2001. 
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Tisková zpráva Bundesförderung für  
Dachau und Flossenbürg, in:  
Der Neue Tag, 6. 7. 2007. 
 
Překlad článku: 
 

Státní podpora pro Dachau a Flossenbürg 
 
München/Berlin/Flossenbürg (dpa/za) Bavorské 
památníky koncentračních táborů v Dachau a 
Flossenbürgu budou přijaty do programu stálé 
státní podpory. Vyplývá to z koncepce pro 
památníky ministra kultury Bernda Neumanna 
(CDU), která byla zveřejněna ve čtvrtek. Neumann 
odůvodňuje svůj záměr tím, že tábor v Dachau byl 
prvním koncentračním táborem a je považován za 
synonymum pro nacistický teror a Flossenbürg je 
symbolem strašného vykořisťování vězňů. 
 
Pokud vláda a spolkový sněm koncept odsouhlasí, 
znamenalo by to pro památníky zásadní finanční 
podporu. Jak sdělilo bavorské ministerstvo 
kultury, doposud se spolkový stát finančně podílel 
pouze na jednotlivých projektech. Stálá podpora 
znamená i spolufinancování personálních nákladů 
a běžného provozu. „Stát se tak postaví čelem ke 
své historické odpovědnosti a spolehlivě podpoří 
Bavorsko v politickém vzdělávání v Dachau a ve 
Flossenbürgu orientovaném na budoucnost,“ řekl 
náměstek ministra kultury Karl Freller. 
 
Mezinárodní vzdělávací centrum 
„To bylo dlouhou dobu naše přání,“ řekl Jörg 
Skriebeleit, vedoucí Památníku Flossenbürg. 
Třebaže ještě není jasná výše finanční podpory, je 
to  podle něj důležité politické gesto. Stálá státní 
finanční podpora je podle Skriebeleita nezbytná 
pro to, aby mohl být rozsáhlý pedagogický 
koncept zajištěn i z personálního hlediska. 
„Flossenbürg by se měl stát mezinárodním 
vzdělávacím centrem.“ 
 
 
 
 
 


